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تسهیلات کلان رانتی در نظام بانکی، سد راه ورود بخش خصوصی به اقتصاد

اسحـق ارزانـی

گــروه اقتصــادی -صــادق 
مالواجــرد از افتتــاح بســته حمایتی 
مستاجران طی سه هفته آینده خبر داد 
و گفت: امیدواریم بتوانیم این موضوع 
را در اولین جلسه شورای عالی مسکن 

مصوب کنیم.
وزیر راه و شهرسازی از رونمایی 
بسته حمایتی مستاجران طی سه هفته 
آینده خبــر داد و گفــت: امیدواریم 
بتوانیــم این موضوع را در نخســتین 
جلسه شــورای عالی مسکن مصوب 

کنیم.
 نشســت کمســیون اصل نود با 
حضور وزیر راه و معاونین ســازمان 
برنامه و بودجه کشــور برگزار شــد.  
صادق مالواجرد وزیر راه و شهرسازی 
نیز در این نشســت مشــترک گفت: 
اگرچه مســائل ازبعد نظارتی مطرح 

شد اما درباره چگونگی پشتیبانی های 
بعدی و همچنین نحوه پیشبرد اقدامات 
دو طرفه با تعامل بین دولت و مجلس 
از جایگاه نظارتی کمیسیون اصل نود 
بحــث و گفت و گو شــد و در ادامه 
گزارش هایــی در مــورد اینکه دولت 
و وزارت راه چــه برنامــه ای در مورد 
انواع ســاخت و ساز مسکن، تسهیل 
دسترســی مردم به مســکن و اراضی 
دارند نیز از سوی وزارتخانه ارائه شد.

 وی ادامه داد: پس از مطرح شدن 
سوالاتی از ســوی اعضای کمیسیون 
اصل نــود در موضوعات نقاط حادثه 
خیز، سامانه ســپهتن و سامانه املاک 
و اســکان، پاســخ هایی ارائه شد که 
در نهایت مقرر شــد که گزارش های 
تفصیلــی اقدامــات 6 ماه گذشــته و 
برنامه هــای پیــش رو در خصوص 

وضعیــت دوربین هــا و برگــزاری 
جلسات برای کاهش تلفات جاده ای 
به تفصیل در اختیار کمیســیون اصل 

نود قرار گیرد.
عضــو کابینه دولــت چهاردهم 
اضافه کرد: با توجه به کار کارشناســی 
که در کمیســیون اصل نود انجام شده 
مقرر شد تا این گزارش ها نیز در اختیار 
وزارتخانــه قرار گیرد تا بتوان با کمک 
مجلس بتوانیم اقدامات وسیعی را در 

این راستا انجام دهیم.
 صادق مالواجرد از افتتاح بســته 
حمایتی مستاجران طی سه هفته آینده 
خبر داد و گفت: امیدواریم بتوانیم این 
موضوع را در اولین جلســه شــورای 

عالی مسکن مصوب کنیم. 
وی در مــورد نقــاط حادثه خیز 
نیز بیان داشــت: امیدواریم ظرف سه 

ماه ابتدایی ســال آینده بتوانیم بخشی 
اعظمی از نقــاط حادثه خیز را مرتفع 
کنیــم، همچنین اقداماتــی نیز برای 
تجهیز ناوگان حمــل و نقل ریلی در 
دســتور کار است که نتیجه آن متعاقبا 
اعلام می شــود.  در ادامه این نشست 
حجت الاسلام نصرالله پژمانفر گفت: 
در این جلسه گزارش آخرین وضعیت 
واگذاری زمین جهت شــروع فرآیند 
ســاخت مســکن و آخرین وضعیت 
تکمیل ســامانه جامع املاک و اسکان 
در راســتای اجــرای مــاده 6۹ مکرر 
قانون مالیات های مســتقیم، گزارش 
پیشــرفت تهیه برنامه عملیاتی ارتقاء 

ایمنی راه های کشــور با هدف کاهش 
سالانه ۱۰ درصد از تلفات و تصادفات 

جاده ای بررسی شد.
 ســخنگوی کمیسیون اصل نود 
مجلس با اشــاره به بررســی موضوع 
تکمیل ســامانه املاک و اسکان ادامه 
داد: این موضوع حیاتی برای کشــور 
است که در صورت تکمیل این سامانه 
بســیار از مســائل و ارائه خدمات در 
حوزه مســکن مرتفع خواهد شد که 
در این راستا گزارش از سوی وزارت 
راه و شهرســازی به کمیســیون ارائه 
شــد و امیدواریم بــا پیگیری وزارت 
شهرســازی در هیئــت دولــت این 

موضوع با سرعت تکمیل شود.
 وی ادامــه داد: همچنین درباره 
موضــوع واگذاری زمین برای تکمیل 
مســکن مهر، نهضت ملی مســکن و 
همچنیــن افراد جدیــدی که مترصد 
بازگشایی سایت برای ثبت نام هستند 
نیز گفت و گو شــد و مقرر شد که به 
صورت تفصیلی نتایج این موضوع از 

طریق وزارتخانه اعلام شود. 
نماینده مردم مشــهد و کلات در 
مجلس همچنین از اراده جدی مجلس 
و دولت برای پیگیری موضوع مسکن 
خبر داد و گفت: موضوع مســکن ۵۰ 
درصد درآمدهای مردم را تحت تأثیر 

قرار داده است، از این رو با حل موضوع 
مسکن برای اجاره نشین ها و همچنین 
برای کسانی که به دنبال خرید مسکن 
هســتند به طور حتم آثار بسیار خوبی 
را در زندگی مردم شاهد خواهیم بود.

ایــن نماینده مــردم در مجلس 
دوازدهــم در مورد موضــوع تلفات 
جــاده ای نیز بیان کرد: این موضوع هر 
ساله از سوی کمیسیون مورد پیگیری 
قرار می گیرد، اقداماتی نیز انجام شده 
کــه امیدواریم با ایــن تدابیر منحنی 
تلفات جاده ای کاهش یابد، پیشنهادات 
عملیاتی نیز از ســوی وزارتخانه ارائه 
شد که امیدواریم تا باقیمانده سال بتوان 

اقدامات لازم را انجام داد.
 پژمانفر افزود: تعامل خوبی بین 
مجلس و وزارتخانه برقرار اســت و 
مســائل کارشناســی نیز مورد توجه 
آنها قرار دارد، کمیســیون اصل نود نیز 
وظیفه دارد تا پیشــنهادات کارشناسی 

خود را ارائه کند.

گروه اقتصادی -رقابت دولت 
با بخــش خصوصــی، تحریم ها و 
بهره وری پاییــن، از مهم ترین موانع 
مشارکت مردم در جهش تولید هستند 
که در کنار سایر چالش های ساختاری 
اقتصاد ایران جذابیت تولید را از بین 

برده اند.
مشارکت مردم در جهش تولید 
با چالش های جدی مواجه اســت. از 
رقابت دولــت با بخش خصوصی و 
تسهیلات رانتی بانک ها تا بهره وری 
پایین و اتلاف منابع، عوامل متعددی 
است که دست به دست هم داده اند تا 
تولید در ایران دیگر صرفه اقتصادی 
نداشــته باشــد. این در حالی است 
که تحریم ها و برخورد نامناســب با 
پتانسیل های اقتصادی مانند مهاجران 
افغانستانی، بر مشکلات اقتصاد ایران 
افزوده است. محمدرضا اکبری جور، 
کارشــناس اقتصاد بین الملل و فعال 
در حوزه های اقتصاد بین الملل، بازار 
پول، تحریم های اقتصادی و صنعت 
بانکداری در گفتگو با خبرنگار مهر به 
بررسی و تشریح این موارد پرداخت 

که در ادامه خواهد آمد.
سال گذشته با شعار »جهش 

تولید با مشــارکت مردم« آغاز 
شــد و اکنون در آستانه پایان 
این ســال قرار داریــم. به نظر 
شما مهم ترین موانع مشارکت 
مردم در جهش تولید چیست و 
چه عواملی مانع مردمی سازی 

اقتصاد می شوند؟
این موضــوع بــه پارامترهای 
زیادی وابسته اســت. اما از نظر من، 
اصلی تریــن مشــکل، رقابت دولت 
با بخش خصوصی اســت. دولت و 
حاکمیت ادعــا می کنند که خواهان 
توســعه بخش خصوصی هستند، اما 
در عمل ترجیح می دهند که فعالیت ها 
به سمت خصولتی سازی پیش برود. 
حتــی اگر به ظاهــر عرضه عمومی 
صــورت گیرد، مدیریت همچنان در 
دست دولت باقی می ماند و قوانین به 
گونه ای تنظیم شده اند که عملًا دولت 
تمایلی بــه تقویت بخش خصوصی 

ندارد.
در دوره ای کــه ترکیــه رشــد 
اقتصادی چشمگیری داشت، قانونی 
تصویــب کرد که بر اســاس آن، اگر 
فــردی ۲۵۰ هــزار دلار در کشــور 
ســرمایه گذاری کند، بــه او تابعیت 

اعطا می شــود. اما در کشور ما، شاهد 
برخورد نامناسب با مهاجران، به ویژه 
افغانستانی ها هستیم. در حالی که در 
کشورهای دیگر مانند آلمان، انگلیس 
و آمریکا نیز ممکن اســت مشکلاتی 
برای مهاجران وجود داشته باشد، اما 
این برخوردها به اندازه ایران بی برنامه 

و بی حساب وکتاب نیست.
برای مثال، اگر یک افغانســتانی 
بخواهد در ایران یک رستوران یا یک 
واحد تولیدی پوشاک راه اندازی کند، 
با اســتقبال چندانی مواجه نمی شود. 
حتی پس از سال ها حضور در ایران، 
مشــکلات بانکی آن هــا هنوز حل 
نشــده اســت. در حالی که حضور 
افغانســتانی ها می تواند به عنوان یک 
پتانسیل اقتصادی دیده شود. در یک 
گفت وگو با یک مجموعه مخابراتی، 
آن ها به من گفتند که بخش عمده ای 
از درآمدشان از طریق مکالمات تلفنی 
افغانســتانی ها با کشورشــان تأمین 
می شــود و از حضور آن ها در ایران 

بسیار راضی هستند.
به نظر شــما چرا بانک ها 
دیگر مانند گذشــته در حمایت 
از بخش خصوصی مشــارکت 

نمی کنند؟
در گذشــته، بانک هــا به عنوان 
منبع تأمین ســرمایه و تســهیلات، 
نقش پررنگــی در حمایت از بخش 
خصوصی داشــتند. اما امــروز این 
مشــارکت به شــدت کمرنگ شده 
اســت. تســهیلات بانکی تبدیل به 
رانتی بزرگ برای افراد خاص شــده 
و دسترســی به این منابع برای عموم 
مردم دشــوار اســت. در واقع، این 
تسهیلات بیشــتر به نفع خصولتی ها 

تمام می شود.
نظــام بانکــی کشــور نیز در 
ســال های اخیر با مشکلات زیادی 
مواجه شده اســت و رشد و پویایی 
این صنعت در دهه ۸۰، متوقف شده 
اســت. در آن زمان، هر روز شــاهد 
عرضــه محصولات جدیــد بانکی 
بودیم، اما امروز دیگر چنین تحرکی 
وجود ندارد. از طرف دیگر، ریسک 
ســرمایه گذاری در کشور به شدت 
افزایش یافته اســت. تولیدکنندگان 
احســاس می کنند که سرمایه گذاری 
در تولید دیگر صرفه اقتصادی ندارد، 
زیرا بازگشت ســرمایه بسیار دشوار 
اســت. در نتیجه، توسعه بخش های 

تولیدی با مشــکلات جدی مواجه 
شده و عملًا متوقف شده است.

به نظر شــما این ریسک ها 
بیشتر ناشــی از عوامل داخلی 

است یا تحریم های خارجی؟
تحریم ها قطعاً یکــی از دلایل 
اصلی این مشــکلات هستند. من با 
قاطعیــت می گویم کــه هیچ کس در 
دولت های مختلف، از هیچ جناحی، 
برای مقابله با تحریم ها راه حل جدی 
ارائه نکرده است. من در زمان خروج 
ترامــپ از برجام مقاله ای نوشــتم 
و هشــدار دادم که اگر دســت روی 
دست بگذاریم، تمام داشته هایمان را 
از دســت خواهیم داد. پیشنهاد کردم 
که بانک مرکــزی باید اولویت بندی 
دقیقــی در تخصیــص ارز به کالاها 
انجام دهد و برخی کالاها را از شمول 
ارز دولتی خارج کند. اما متأســفانه 
شاهد بودیم که حتی در آن دوره، ارز 
دولتی به کالاهای لوکسی مانند وارد 
کردن ساعت های رولکس تخصیص 

داده می شد.
یا مثلًا چه دلیلی دارد که معاون 
اول در یــک دولت بیایــد و بگوید 
هرکــس هرچقــدر ارز می خواهد، 

می توانــد بگیرد! هر کــس نداند، تو 
که خوب میدانی منابع ارزی کشــور 
محــدود اســت! لــذا می خواهم با 
صراحــت عرض کنــم، برخورد ما 
با مقوله تحریم ها بیشــتر شعاری و 
بی محتوا بوده اســت. به عنوان مثال، 
کشــوری مانند کوبا که نزدیک به 6۰ 
سال است تحت تحریم قرار دارد، با 
تمام مشکلاتی ساختاری که دارد، از 
منابع محدود خود به بهترین شــکل 
اســتفاده می کند. اما در ایران، شاهد 
اتلاف بی رویه منابع هستیم که منجر 
بــه ناتــرازی در بخش های مختلف 

شده است.
به نظر شما چرا بهره وری 
در بخش های تولیدی و خدماتی 

کشور ما پایین است؟
در کشــورهای توســعه یافته، 
حــدود یک چهارم رشــد اقتصادی 
هر ســال از طریق افزایش بهره وری 
حاصــل می شــود. امــا در ایــران، 
بهــره وری بــه عنوان یــک دغدغه 
جدی مطرح نیست. من سال هاست 
که بــا مدیران بخش هــای مختلف 
اقتصــادی صحبت می کنم و از آن ها 
می پرســم که برای افزایش بهره وری 

چه برنامه ای دارند؟ متأســفانه پاسخ 
مشخصی دریافت نمی کنم. به عنوان 
مثــال، در یک گفت وگو با مدیر یک 
شرکت خودروسازی، او توضیح داد 
که چگونه با شناســایی گلوگاه های 
تولید و اضافه کردن خطوط موازی، 
توانسته بهره وری را افزایش دهد. اما 
این اقدامات در ســطح کلان کشور 

دیده نمی شود.
در یــک مورد دیگــر، از مدیر 
یک مجموعه الکترونیکی پرســیدم 
که چرا از ضایعات الکترونیکی خود 
برای بازیافت اســتفاده نمی کنند؟ او 
پاســخ داد که این کار برایش صرفه 
اقتصادی ندارد. اما وقتی بیشتر بحث 
کردیم، اعتراف کرد که مشکل اصلی، 
مقاومت پدرش بــه عنوان صاحب 
شــرکت اســت که درک درستی از 
اهمیت بهــره وری ندارد. این مثال ها 
نشــان می دهد که فضای کسب وکار 
در ایــران با چالش های جدی مواجه 

است.
حــال بــا توجه بــه این 
شرایط، آیا سرمایه گذاری های 
جدیــد در بخش تولید همچنان 

توجیه پذیر است؟

متأســفانه در شــرایط فعلــی، 
ســرمایه گذاری های جدیــد دیگر 
صرفه اقتصادی ندارند. کمتر کســی 
حاضر است در این شرایط خط تولید 
جدیدی راه اندازی کند. بیشتر فعالان 
اقتصادی ترجیــح می دهند با همان 
شــرایط موجود به کار خــود ادامه 
دهند. این وضعیت نشان می دهد که 
تولید در کشور ما دیگر جذابیت خود 
را از دســت داده است و سود بیشتر 
در بخش های دلالی و واســطه گری 

متمرکز شده است.
تولیدکننده این ســوال را مطرح 
می کند: »چه میزان ســرمایه و هزینه 
بایــد صرف کنم تا پــس از تولید و 
ایجاد چرخه توزیع، بتوانم سرمایه ام 
را بازگردانم؟« لذا در عمل، شــاهد 
هستیم که توسعه بخش های تولیدی 
با مشکلات جدی مواجه شده و تقریباً 
متوقف شده است. این وضعیت نشان 
می دهد که تولید در کشــور ما دیگر 
صرفه اقتصادی نــدارد. در حالی که 
ســودهای کلان بیشتر در حوزه های 
دلالی و واســطه گری توزیع می شود 
و بخش تولید از ســوددهی مناسب 

محروم مانده است.

صادق مالواجرد خبر داد:

رونمایی از بسته حمایتی مستاجران طی سه هفته آینده

گروه اقتصــادی - ۳۰ بهمن 
ماه دکتر مســعود پزشــکیان رئیس 
جمهوری اسلامی ایران در ساختمان 
آبی بانک مرکزی به صورت ســرزده 
حضور یافت تا به مخالفان رئیس کل 
اثبات کند که پشت تیم اقتصادی خود 
اســت و برنامه های تیم را با قدرت و 
جدیت پشــتیبانی می کند؛ او پیش از 
آنکه به بانک مرکزی برود به همراه تیم 
اقتصادی خود به نشست غیرعلنی و 
غیررسمی مجلس رفت و با نمایندگان 
درباره افزایش قیمت ارز و سیاســت 
های آینده اقتصادی با توجه به اقدامات 
دولت جدید آمریکا برای بازگرداندن 

فشار حداکثری توضیح داد.
بعــد از آن بود کــه محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی 
در سخنانی کوتاه که مربوط به توضیح 
درباره حضور رئیــس جمهوری در 
صحــن بود گفت که در این جلســه 
موضوعــات اقتصادی به طور دقیق و 
مفصل بحث شد و تصمیمات خوبی 
بخصوص در حوزه مسائل و معیشت 
و موضوعات اقتصادی در بازار ارز و 

بورس گرفته شد.
وی تاکیــد کــرد: امیــدوارم 
تصمیمات امروز بتواند از مشــکلات 
اقتصــادی در عرصه هــای مختلف 

گره گشایی کند.
اما پس از گذشــت ســاعاتی از 
پایان جلسه، ویدیویی از یک نماینده 
در فضای مجازی از سخنرانی اش در 
این جلســه در فضای مجازی منتشر 
شــده که از نمایندگان خواســته بود 
به جای اســتیضاح وزیر اقتصاد، وی 
را محاکمه کننــد. همین موضوع این 
ذهنیت را ایجاد کرد که ممکن اســت 
برخی از نمایندگان به دنبال استیضاح 

همتی باشند.

اما بعد از آن رئیس جمهوری به 
دفتر فرزیــن رئیس کل بانک مرکزی 
رفــت و در ســخنانی از وی حمایت 
قاطعی داشــت و گفت که آمده ام تا 
به شایعات درباره جابجایی رئیس کل 

پایان دهم.
وی کــه بــه منظور بررســی و 
حمایــت از اقدامــات کنترلی بانک 
مرکزی بر بازار طلا و ارز، در نشست 
رئیــس کل و مدیــران بانک مرکزی 
حضــور یافتــه بــود، در واکنش به 
شایعات جابجایی و برکناری فرزین 
اظهار داشــت: »شــایعاتی ساخته و 
در رســانه ها منتشــر کرده اند؛ در این 
شــایعات افرادی را عزل می  کنند و بر 
می  دارند و افرادی را هم منصوب می  
کننــد. ما امروز هــم در مجلس و هم 
اینجا از طریق رسانه  ها اعلام می  کنیم 
که دســت به دست هم خواهیم داد و 
با کمک هم مشــکلات مختلفی را که 
مردم در کشــور با آن مواجه هستند، 
حل می کنیــم.« اما فردای آن روز بعد 
از اعلام وصول استیضاح عبدالناصر 
همتی وزیر اقتصاد در صحن مجلس، 
پزشــکیان در یک دیدار اعلام نشده 
به ســاختمان وزارت اقتصاد در باب 
همایون رفت و در جلســه با وزیر و 
معاونــان وزارتخانه حضور یافت و با 
اشــاره به برخی مباحث مطرح شده 
درباره اســتیضاح وزیر امور اقتصادی 
و دارایی، با بیان اینکه روز گذشــته در 
جلسه غیرعلنی با نمایندگان به برخی 
ســوالات و ابهامات آنها پاسخ گفته 
شــد و طی روزهای آینده نیز دولت و 
مجلس در این زمینه تعاملات بیشتری 
خواهند داشت، تصریح کرد: یکی از 
مهمترین اشکالات کشور ما این است 
که به وقت وقوع مشــکلات به جای 
اینکــه به دنبال علــت و راهکار رفع 
مشکل باشیم، به دنبال مقصر و حذف 

افراد هستیم.

پزشکیان با طرح این پرسش که 
اگر دکتر همتی اســتیضاح شــود، آیا 
مشــکلات ارزی و ناترازی های مالی 
اصلاح خواهد شد؟، افزود: ما به دنبال 
تعمیق همکاری ها و هماهنگی با قوای 
دیگر در چارچوب راهکارهای علمی 
و کارشناسی هستیم، تمام تصمیمات 
اقتصــادی  سیاســتگذاری های  و 
در جلســه شــورای عالی هماهنگی 
اقتصادی ســران سه قوه اتخاذ شده و 
اینکه بخواهیم یک نفر را مقصر جلوه 

دهیم بی انصافی است.
رئیــس جمهور تأکیــد کرد: ما 

اطمینان داریم که اگر دســت به دست 
هم بدهیم، چشــم از بیــرون مرزها 
برداریــم و به خدای متعال تکیه کنیم 
قــادر خواهیم بود، همه مشــکلات 

کشور و مردم را حل کنیم.
کنندگان  درخواست  غیبت 
استیضاح در جلسه کمیسیون 

اقتصادی
یک نکته که شاید در این روزها 
در هیاهوی رســانه چندان دیده نشد، 
برگزاری جلســه بررســی تقاضای 
اســتیضاح وزیر اقتصاد در کمیسیون 
اقتصــادی مجلس بــود که ۳۰ بهمن 

ماه برگزار شد؛ در این جلسه و از بین 
۸۹ نفــری که گفته می شــد تقاضای 
اســتیضاح را امضا کردند، نزدیک به 
۳۰ نفر حضور داشــتند که حدود ۱۲ 
نفر از آنان نقطــه نظرات، محورها و 
موضوعــات مورد نظر خود را مطرح 
کردند. این بدان معناست که از ۸۹ نفر 
امضا کننده تنها ۳۰ نفر حاضر شدند که 
به پاسخ های وزیر اقتصاد گوش دهند 
و ۵۹ نفــر دیگر حتی به خود زحمت 
ندادند که به کمیسیون اقتصادی بروند 
و صحبت های وزیر اقتصاد را گوش 
دهند. بهتر اســت چند مــاه به عقب 

برگردیم؛ در جلسه رای اعتماد همتی 
در ۲۸ مردادماه امسال یعنی کمتر از 6 
ماه پیش، حسین صمصامی که زمانی 
هم سرپرست وزارت اقتصاد بود و در 
ماههای گذشته دلار ۲۰ هزار تومانی 
را مطرح کرده است، محسن زنگنه که 
مدرک دکتری علوم اقتصادی )گرایش 
اقتصاد اســلامی( خود را از دانشگاه 

اســلامی شــریف هدایت 
الله اندونزی گرفته اســت و 
فاطمه محمدبیگی که دارای 
مدرک دکتری عمومی است، 
به مخالفت با وزارت همتی 
پرداختنــد و بحث هایی را 
درباره زمان مســئولیتش بر 
بانک مرکزی مطرح کردند. 
اما اســتیضاح همتی بیشتر 
از جایی جدی شــد که وی 
محکــم دربــاره واگذاری 
مدیریت ایــران خودرو به 
بخــش خصوصی که عمده 
سهام آن را در اختیار دارند، 
ایستاد و خواستار برگزاری 
قانونی مجمع ایران خودرو 
آن هم با پشتوانه تاکید رهبر 

معظم انقلاب اسلامی مبنی بر حمایت 
از بخش خصوصی شد. ایران خودرو 
واحد تولیدی بسیار مهمی است چون 
یکی از بزرگترین بخش های صنعتی 
کشور بوده که با توجه به پیگیری های 
گسترده نمایندگان مجلس در سالیان 
گذشته، این خودروسازی در برخی از 
نقاط کشور مانند خراسان، آذربایجان، 
مازندران، کرمانشــاه و فارس اقدام به 
گســترش مراکز خود کرده اســت و 
در تمامی این مراکز، بســیاری از افراد 
جویای کار با سفارش های نمایندگان 
پیشین و کنونی، مشغول به کار شدند 
و همین موضوع باعث افزایش هزینه 
های این خودروســاز شده و به همین 
دلیل هزاران میلیارد تومان هزینه های 

اضافی سالیانه بر دوش کشور قرار می 
دهد.

فدا کردن منافع مردم به پای 
منافع جناحی

از طرف دیگر برخی از منتقدان 
مدعــی هســتند که همتــی طرفدار 
افزایش قیمت دلار و طلا و رشد تورم 
در جامعه اســت و با سخنان خود به 

بازار سیگنال می دهد؛ این درحالیست 
که همه می دانند و می دانســتند که با 
بازگشــت ترامپ به صحنه ریاست 
جمهوری آمریکا، افزایش قیمت دلار 
در بازار آزاد به دلیل جنبه های روانی و 
سیاسی آن غیرقابل اجتناب بوده است، 
اتفاقــی که نظیر آن را در بهار ۱۳۹۷ و 

خروج آمریکا از برجام شاهد بودیم.
افزایــش قیمت طلا نیز خارج از 
تصمیمات یک وزیر است؛ بازارهای 
جهانی طــلا به دنبــال تصمیم ها و 
سیاست های ترامپ و گروکشی های 
اقتصادی او از کشورهای دیگر رو به 
افزایش نهــاده و در بازارهای جهانی 
قیمت این فلز زرد افســار گســیخته 
است و می رود تا رکورد زنی کند و با 

این حساب قیمت آن در بازار ایران نیز 
کاهشی نخواهد بود.

از این رو تحلیل هایی که همتی 
داشــته، دقیق و صحیح بوده و نشان 
مــی دهد کــه او به عنوان ســکاندار 
تیم اقتصادی دولت اشــراف دقیقی 
از بازارهای داخلــی و تحولات بین 

المللی دارد.
قطعا استیضاح همتی 

سیاسی است
مهــدی پازوکی اقتصاددان 
درباره اســتیضاح وزیر اقتصاد 
گفــت: اگر موضوع اســتیضاح 
همتی، موضوع قیمت ارز است 
که مسئولیت آن با بانک مرکزی 
اســت و رئیس بانــک مرکزی 
مستقل انتخاب می شود و حکم 
مستقیم از رییس جمهوری دارد.

وی با بیان اینکه به نظر می 
رســد استیضاح برای وزیری که 
تنها 6 ماه اســت که کار خود را 
شروع کرده بیشتر جنبه سیاسی 
دارد، ادامــه داد: در دولــت قبل 
بسیاری از افراد در وزارت اقتصاد 
به عنوان مشاوری که هیچ کاری 
انجام نمی دادند حضور داشته و پول 
های هنگفتی نیز دریافت می کردند و 
آقای همتی جلوی این ریخت و پاش 

ها را گرفته است.
این اقتصاددادن افــزود: همین 
افــراد همچنــان در دســتگاه های 
حکومتی به خصوص نمایندگانی که 
تنهــا ۴ درصــد از رای مردم را همراه 
خود دارند، دارای نفوذ هستند و وزیر 
اقتصاد را تحت فشار قرار می دهند و 
موضوع استیضاح کاملا سیاسی است.
به نظر می رسد که طی روزهای 
آینده با رایزنی هایی که میان دولتمردان 
و بخش هــای مختلف انجام خواهد 
شــد، موضوع استیضاح و زوایای آن 

بیشتر آشکار شود.

اقتصادی

یک نکته که شــاید در ایــن روزها 
در هیاهوی رســانه چنــدان دیده 
نشــد، برگزاری جلســه بررســی 
تقاضای اســتیضاح وزیر اقتصاد 
در کمیســیون اقتصادی مجلس بود 
که ۳۰ بهمن ماه برگزار شــد؛ در این 
جلســه و از بین ۸۹ نفــری که گفته 
می شد تقاضای استیضاح را امضا 
کردنــد، نزدیک بــه ۳۰ نفر حضور 
داشــتند که حدود ۱۲ نفــر از آنان 
نقطه نظرات، محورها و موضوعات 
مورد نظــر خود را مطــرح کردند.

گــروه اقتصــادی - باوجودآنکه 
واردات خودرو با کدملی برای اشــخاص 
تا پایان ســال تمدید شد و سازمان توسعه 
تجارت اخیرا گزینه ای را در بخش واردات 
خودرو واردات خودروی شخصی اضافه 
کرده اســت، اما شــواهد و قرائن حکایت 
از واقعیــت دیگری دارد. ســامانه تجارت 
)www.ntsw.ir( از روز شــنبه هفتــه 
جاری در بخش واردات خودرو، گزینه ای 
را به عنوان »واردات خودروی شــخصی« 
اضافه کرد. این درحالی است که این سامانه 
که پیش از این در درحوزه ثبت  ســفارش 
کالا فعالیت می کرد برای اولین بار است که 
بعــد از ابلاغ آیین نامه واردات خودرو های 

نو و کارکرده هیبریدی و برقی به این بخش 
ورود پیدا می کند. ازســویی دیگر، آنچه بر 
ابهام ماجرا می افزاید این اســت که با اینکه 
۷۲ ساعت از باز شدن این گزینه در سامانه 
جامع تجارت می گذرد، اما هنوز گزینه ثبت 
سفارش فعال نشده و پاسخی به درخواست 

ثبت نام متقاضیان نمی دهند. 
چهــارم بهمن ماه ســالجاری بود که 
واردات خــودرو با اســتفاده از کد ملی تا 
پایان ســال ۱۴۰۳ مجاز اعلام شد. پس از 
آن سازمان توسعه تجارت، این آیین نامه را 
ابلاغ کرد، اما با گذشــت دو ماه از ابلاغ این 
آیین نامه به تازگی دستورالعمل ثبت سفارش 
واردات این خودرو ها ابلاغ شده است، اما 

مشکل جدیدی که متقاضیان این خودروها 
را پشت درهای بسته منتظر نگه داشته است 
عدم امکان ثبت ســفارش در سامانه جامع 
تجارت بود که بسیاری از متقاضیان را پشت 

در های بسته نگه داشته است. 
عدم امکان ثبت سفارش خودروهای 
وارداتی در ســامانه جامع تجارت درحالی 
رخ داده است که زمان کمی تا پایان سال باقی 
مانده است و عملا زمانی برای واردات این 
خودرو ها وجود ندارد. همچنین در بودجه 
ســال آینده هم به طور مشخص به مسئله 

واردات خودرو پرداخته نشــده و صرفا به 
صورت کلــی از واردات خودرو های نو و 
کارکرده یاد شده اســت . بنابراین احتمال 
می رود سیاســتگذار به دنبــال اجرای این 
آیین نامه نبوده و با پایان یافتن امسال تاریخ 
انقضای این طرح نیز به اتمام برســد و سال 
آینده از واردات خودروی شخصی توسط 

افراد حقیقی خبری نباشد. 
ارز واردات خودرو از کجا تامین 

می شود؟
ازسویی دیگر، به دلیل مشکلات ارزی 

مشــخص نیســت که ارز مورد نیاز برای 
واردات خودرو توســط اشخاص حقیقی 
چگونه قرار اســت تامین شــود؟ یا اینکه 
خدمات پس از فروش این خودرو ها به دلیل 
نبود نمایندگی های رسمی مصرف کنندگان 
این خودرو را با معضل تامین قطعات یدکی 
و تعمیر خودرو مواجه می کند. البته فرض 
خوش بینانه ای هم می تواند مطرح شود و 
آن این اســت که دولت برای جلوگیری از 
انباشــت خودرو های وارداتی در گمرک یا 
به قصد تنظیم بازار ثبت سفارش را متوقف 

کرده باشــد یا در نظر دارد که این خودرو ها 
را در بــورس کالا عرضه کنــد. اما به طور 
کلی واردات خودرو با کد ملی، چالش های 
خاصی را برای متقاضیان می تواند به همراه 
داشته باشــد مانند محدودیت های قانونی 
نظیر تعرفه ها، استاندارد ها و محدودیت های 
ارزی که ممکن است آئین نامه ها را به طور 
مکرر دستخوش تغییر کند و همین این امر 

برنامه ریزی برای افراد را دشوار می کند. 
طرحی برای نشدن!

همچنین اســتاندارد های سختگیرانه 
خودرو هــای وارداتــی می تواند انتخاب 
خــودرو را محدود کــرده و یا هزینه های 
مربوط به انطباق با اســتاندارد ها را افزایش 

دهــد. افزایش هزینــه  تعرفه های گمرکی 
نیز بر قیمت نهایی خودرو تاثیر گذاشــته و 

قدرت خرید افراد را محدود کند. 
باتوجــه به رفتارهای اخیر سیاســت 
گــذاران در زمینــه واردات خودرو به نظر 
می رســد غیرفعال شــدن ثبت ســفارش 
خودروهــای وارداتــی در ســامانه جامع 
تجــارت، تغییرات پی درپــی در قوانین و 
مقررات، مشــکلات مربوط به تخصیص 
ارز و ابهام هایی درباره عرضه خودروهای 
وارداتــی در بــورس کالا یا امــکان ثبت 
سفارش صرفا با یورو همگی دلالت بر این 
دارد که سیاستگذار بنا ندارد ادامه این آئین 

نامه را در سال آینده پیگیری و اجرا کند.

اما و اگرهای واردات خودرو با کدملی

غلبه نگاه سیاسی برای استیضاح 
وزیر اقتصادی

بیشتر کارشناسان و عقلای علم اقتصاد در روزهای اخیر بر این اعتقادند که موضوع استیضاح وزیری 
که تنها ۶ ماه از حضورش در راس وزارتخانه گذشته بیشتر سیاسی بوده و موضوعات و مشکلات اقتصادی در اولویت 

استیضاح کنندگان نیست.


